
ZPRÁVA O ČINNOSTI A HOSPODAŘENÍ  
RADY GALERIÍ ČESKÉ REPUBLIKY, Z. S. 

ZA ROK 2022 
 
Úlohou Rady galerií České republiky, z.s. (dále RG) je reprezentovat sbírkotvorné galerie (muzea 
umění) s cílem napomáhat jejich rozvoji jako speciální části českého muzejnictví a v duchu platných 
právních úprav a předpisů podporovat a koordinovat základní směry jejich činnosti: péči, ochranu, 
prezentaci a rozšiřování jejich uměleckých sbírek jako součásti národního movitého kulturního 
dědictví České republiky. Základem společného zájmu členských institucí je udržení profesionality 
postavené na vědecké práci s uměním.  
 
Hlavní problémové okruhy roku 2022  
Rok 2022 byl rokem konsolidace provozu institucí a RG. Po covidovém období, se opětovně rozběhla 
prezenční jednání a současně zůstala činnost a jednání v online prostoru.   
 
Podstatným tématem byla připomínková řízení a jednání ve věci strategických dokumentů –zejména 
přípravy a spuštění Národního plánu obnovy. “Komise” pro vypracování věcného záměru muzejního 
zákona, který by měl obsahovat mimo jiné záležitosti týkající se registrace a akreditace muzeí a 
galerií nebyla od roku 2021 na MK ČR stále obnovena. MK opakovaně deklarovalo aktuální 
nepotřebnost tohoto zákona.  
 
I v roce 2022 byl velmi podstatný přínos členství v Unii zaměstnavatelských svazů, jakožto člena 
tripartity a současně řádného připomínkového místa pro novou legislativu. Velmi podstatná je také 
možnost účasti v Pracovním týmu Rady hospodářské soudržnosti při Ministerstvu kultury ČR. Jak 
orgány UZS, tak RHSD se setkávají několikrát do roka (cca. 6x), což je časově náročné, ale velmi 
přínosné. Účast na jednáních byla alternována mezi J. Jůzou a J. Smetanou. 
Předseda RG zastupoval spolek na několika fórech, kde byly zastupovány zájmy členských institucí 
RG. RG takto získává nejen významnější postavení v rámci prosazování svých cílů, ale také jistotu 
připomínkování jednotlivých připravovaných právních norem, což v mnohých případech bylo využito.  
 
Příprava projektu „Muzeum umění jako platforma kreativity“ vycházel z Národního plánu obnovy 
(komponenta 4.5) a Státní kulturní politika 2021–2025+, v nichž je zvýrazněna role kulturních 
institucí, jako součásti kreativní ekonomiky s cílem obstát v globální konkurenci a současně 
zpřístupnit kulturní obsah občanům ČR. 
Rada galerií ČR, jako hlavní profesní orgán českých muzeí umění, si uvědomuje potřebnost proměny 
práce s veřejností směrem k větší orientaci na kreativní činnosti, a to zejména v prohloubení vztahu 
s živým uměním a umělcem, jakožto primárním nositelem kreativity. Integrace nových 
umělecko/pedagogických forem do edukačních programů institucí a uplatňování nově vzniklé 
metodiky bude mít dopad na desítky pracovníků (kurátorů a edukátorů), kteří ročně realizují stovky 
programů pro desetitisíce návštěvníků. 
Primárním cílem projektu je implementace nových vzdělávacích forem v oblasti kreativity do činnosti 
sítě členských institucí RG ČR. Díky spolupracujícímu spojení umělec / edukátor / kurátor bude 
vytvořena metodika vzdělávání ke kreativitě, jakožto zásadní rozvojové platformy činností muzeí 
umění. 
Hlavní cíle projektu se vztahují k primární cílové skupině (kurátoři a edukátoři) a k sekundárním 
cílovým skupinám, jejichž kontakt muzeum zprostředkovává na své půdě a ve vztahu ke svému 
poslání ve společnosti (děti a mladí lidé a umělci). 
 
Zpráva o činnosti Předsednictva RG ČR za rok 2022  
Předsednictvo v roce 2022 pracovalo ve složení ve složení: Jiří Jůza (jako předseda), Jan Smetana 
(jako místopředseda), Jana Šorfová, Ladislava Horňáková, Lucie Haškovcová, František Zachoval, 
Ondřej Zatloukal, Richard Drury, Michal Lazorčík, Marek Šobáň a další přizvaní hosté.  
RG ČR děkuje Galerii hlavního města Prahy za možnost se setkávat v jejích prostorách. 
Předsednictvo řešilo aktuální situaci s doznívající karanténou COVID-19, aktuální legislativu a 
zajišťovalo správní chod Rady galerií ČR, z.s. 



 
RG intervenovala u Kraje Vysočina ve věci slučování havlíčkobrodské galerie a muzea, čímž bylo 
dosaženo zastavení záměru. Celou situaci budeme pochopitelně sledovat, protože se dá 
předpokládat, že tento záměr se opětovně vynoří. 
 
V roce 2022 byl také připravován grant pro rok 2023 s názvem „Získání odborných znalostí pro péči 
o papírové sbírkové předměty“. Hlavním cílem projektu je na základě jednodenního odborného 
kurzu seznámit odborné pracovníky z řad 31 členských galerií RG ČR se základní péčí a o papírový 
sbírkový materiál a s novými postupy v této oblasti. Grant byl podán na Ministerstvo kultury 
v řádném termínu. 
 
V roce 2022 bylo stěžejním úkolem vysvětlit zástupcům Ministerstva kultury potřebnost zachování 
Akvizičního fondu, který byl v roce 2021/2022 pozastaven, což se podařilo a fond byl opět vypsán 
v závěru roku na rok 2023. 
 
Předseda Jiří Jůza pokračoval v práci v Garanční radě Národní galerie v Praze. Pravidelně informoval 
o zasedáních Garanční rady a o úkolech, které Garanční rada řešila.  
 
V roce 2022 byl předseda RG ČR členem několika komisí a rad zřízených při Ministerstvu kultury ČR:  
− člen Rady pro Centrální evidenci sbírek muzejní povahy Ministerstva kultury ČR;  
− člen Pracovního týmu Rady hospodářské soudržnosti při Ministerstvu kultury ČR;  
− člen komise Akvizičního fondu 
− člen komise ISO C 
Je možné konstatovat, že se většinou podařilo úspěšně obhájit a vysvětlit činnosti členských 
institucí, což mělo dopad na poskytnuté dotace.  
 
Další zástupci RG ČR byli členy například těchto komisí:  
Marcel Fišer – člen komise Akvizičního fondu  
Roman Musil -   Podpora projektů zaměřených na poskytování standardizovaných veřejných služeb 
muzeí a galerií; Podpora projektů profesionálního výtvarného umění 
Hana Řeháková - Komise pro posuzování projektů zaměřených na poskytování standardizovaných 
veřejných služeb muzeí a galerií 
Lucie Haškovcová – Podpora výchovně vzdělávacích aktivit v muzejnictví při MK ČR 
Lucie Šiklová – spolky 
Magdalena Juříková – Podpora trvalé udržitelnosti projektů EHMK 
 
Rozpočet  
Rok 2022 proběhl finančně velmi poklidně. Jelikož byl podán jeden grant do programu Ministerstva 
kultury ČR, ačkoliv který nebyl realizován, podařilo se udržet rozpočet konsolidovaný a držet rezervu 
pro další léta.  
Viz níže zprávy o hospodaření a zpráva kontrolní komise.  
 
Granty 2022 
Projekt: Zisky členských institucí Rady galerií ČR prostřednictvím Akvizičního fondu 

Rozhodnutí Ministerstva kultury: č.j. MK 25416/2022 SOOKS; sp. zn. MK-S 11543/2022 SOOKS 

Hlavní cíl projektu: Zprostředkovat síť muzeí umění České republiky zahraniční veřejnosti u 
příležitosti předsednictví ČR Radě Evropské unie, formou atraktivní – vizuálně současné výstavy a 
doprovodných tiskovin. Artikulovat problematiku akvizic a úlohu Akvizičního fondu MK ČR.   

Projekt se nakonec nepodařilo realizovat z důvodu nemožnosti zajistit adekvátní prostor Evropského 
parlamentu prostřednictvím patřičného europoslance, ačkoliv bylo učiněno několik kontaktů. 
S projektem nebyly vynaloženy žádné prostředky RG.  

 

 



Příprava a realizace Sněmu RG 

Sněm se uskutečnil ve dnech 23. - 24. 6. 2022 v Krajské galerii výtvarného umění ve Zlíně  

První den se nesl v duchu Kolokvia s tématy spojenými s osobností PhDr. Ludvíka Ševečka. 
Přispěvatelé byli Ladislava Horňáková, Richard Drury, Pavel Zatloukal, Jiří Jůza, Michal Koleček a 
Ilona Staňková. Příspěvky byly věnovány mimořádné osobnosti L. Ševečka, problematice 
regionálních galerií, regionálních center, jejich spolupráci s místní komunitou a otázkám postavení, 
funkcí a hrozeb muzeí umění v budoucnosti. Na závěr se rozproudila velmi živá a podnětná diskuze. 
Odpolední program byl zakončen komentovanou procházkou po zlínské architektuře, vč. návštěvy 
Památníku Tomáše Bati, kterou erudovaně vedla Ladislava Horňáková.  

Druhý jednací den zahájilo vystoupení předsedkyně Asociace muzeí a galerií Mgr. Ireny 
Chovančíkové. 
RG byla informována o: 
1. Zpráva o činnosti RG 
2. Byla shrnuta činnost RG za poslední období, vč. Zprávy o činnosti, Zprávy o hospodaření, Zprávy 
Kontrolní komise za rok 2021 
3. Volba nových členů RG ČR - novým členem RG ČR se stala Galerie Benedikta Rejta v Lounech, 
p.o.. Novým členem Komory ředitelů se stala Kateřina Melenová, ředitelka GBR. 
4. Novými členy Komory odborných pracovníků se stali: Lucie Šiklová (GBR) 
5. Novými členy Komory edukačních pracovníků se stali: Martin Vlček (MUDB), Heidi Hornáčková 
(GVUN), Michaela Drápalová (GBR) 
6. Novými individuálními členy se stali: Petra Škachová 
7. Grantové projekty 
8. Zpráva o grantovém projektu v roce 2022, kterým je výstava v Evropském parlamentu v Bruselu.  
9. Otevření diskuze na téma grantového projektu na rok 2023.  
10. Příspěvek M. Šobáně k reformě RVP. 
11. Reflexe vznesených témat z předcházejícího kolokvia 
 
Zpráva o činnosti komory ředitelů Rady galerií ČR za rok 2022  
Komora ředitelů se sešla dne 21. 3. 2023 v GHMP v Domě U kamenného Zvonu. Předseda RG Jiří 
Jůza a místopředseda Jan Smetana informovali přítomné o jednáních tripartity na MK. Předmětem 
diskuse byl také návrh zákona o VKI a bylo poukázáno na některá hrozící úskalí přijetí takového 
zákona. 
Z jednání také vzešel návrh na otevření diskuse a přípravu etického kodexu RG. Kromě etického 
kodexu je na stole také aktuální problém akvizicí pohyblivého obrazu a nových médií obecně. RG by 
měla přijít s obecnými pravidly pro sbírání pohyblivého obrazu, která by postihovala problematiku 
inventarizace, ukládání, případně akviziční strategie v této oblasti. Jako iniciátorem této diskuse 
bude František Zachoval, který se spojí s příslušnými kurátory v institucích, které už pro existenci 
takové sbírky učinily některé kroky. 
Komora ředitelů navrhla na svém jednání možné datum jednání sněmu RG a místo konání v 
Lounech. Jako náhradní místo konání byl navržen GASK. Předsedkyní Komory ředitelů byla Magda 
Juříková.  
 
Zpráva o činnosti komory odborných pracovníků RG za rok 2022  
Komora odborných pracovníků se v roce 2022 sešla 2x.  
První setkání bylo v rámci sněmu RG ČR 23. 6. 2022 v Krajské galerii výtvarného umění ve Zlíně.  
Byli představeni a přijati noví členové KOP: Hana Jásková, Galerie výtvarného umění Karlovy Vary, 
Johana Kabíčková, Oblastní galerie Liberec, Petra Samberg Vargová, Památník Lidice, Alexander 
Peroutka, Galerie výtvarného umění v Náchodě, Jan Skřivánek, Museum Kampa v Praze. V červenci 
odešla členka KOP Ilona Staňková z Oblastní galerie Vysočiny v Jihlavě. 
  
RG ČR zastupují nadále za Komoru odborných pracovníků předsedkyně Ladislava Horňáková, a 
místopředsedové Richard Drury a Michal Lazorčík.  
 
Členové KOP probrali otázky, které vyplynuly ze setkání na sněmu. 



 
Druhé setkání se uskutečnilo v Praze v edukačním centru GHMP v Colloredo-Mansfeldském 
paláci ve čtvrtek 22. 9.   

a) V rámci setkání předsedkyně Českého výboru ICOM Gina Renotière seznámila s průběhem a 
výsledky významné události – Generální konference ICOM v Praze, která byla mimořádnou 
příležitostí k prezentaci našeho muzejnictví. Zúčastnění členové KOPky poděkovali Gině za 
její cenné aktivity. 

b) Členové KOPky projednali návrhy na grantový projekt v rámci grantového řízení pro spolky. 

Byla vybrána realizace semináře na téma Základní péče o papírové sbírkové předměty 

z hlediska manipulace, uložení a vystavení pro odborné pracovníky členských galerií Rady 

galerií ČR. Grant vypracovaly ve spolupráci s předsedou Rady galerií ČR Jiřím Jůzou 

zástupkyně KOP L. Horňáková, D. Růžičková a E. Jedličková. Na základně jednodenního 

školení odborníky na restaurování a ochranu papírového materiálu sbírkotvorné povahy 

z pracoviště Fakulta restaurování Univerzity Pardubice budou odborní pracovníci z řad 

členských galerií RGČR seznámeni se základní péčí o papírový sbírkový materiál. Seminář je 

určen pro vedoucí oddělení a kurátory členských galerií RGČR, kteří pak s jeho výsledky 

seznámí další kolegy ve svých odborných odděleních, zejména tam, kde je absence 

konzervátora a restaurátora papíru.  

c) Byly projednány návrhy dalšího směřování v oblasti grantů. 
d) Dlouhá debata proběhla ohledně potřeby jednotného řešení digitalizace v galeriích, 

konkrétně formy digitalizačních výstupů, které nejsou metodicky ani všeobecně sjednocené. 
Dlouhá léta pracovali členové KOPky na projektu DEMUSU a Promusu i na sjednocování 
terminologie v rámci evidence sbírek a také projektu Muzejních autorit. V této oblasti byla 
pozornost věnována především analýze v rámci projektu Inovace Registru sbírek výtvarného 
umění a propojení s Muzejními autoritami. Díky individuálním aktivitám jednotlivých krajů i 
ministerstva není nyní snaha o jednotný přístup a budeme se tedy muset snažit o sjednocení 
metodiky a formy výstupů především sami mezi sebou, v rámci muzejních autorit apod. a 
nenechat padnout společnou databázi RG ČR. Musaion a jemu podobné jsou komerční 
záležitosti a je zde vždy otázka udržitelnosti. Doporučení nakontaktovat se na Národní 
knihovnu, protože knihovníci mají funkční a stále se rozvíjející mezinárodní systém.  

e) Z jednání vyplynul úkol doplnit Galerie Benedikta Rejta v Lounech jako nového člena RG ČR 
do elektronické verze publikace o členských galeriích RG.  

f) Členové KOPky projednali aktuality z metodického centra a byly seznámeni s dalšími 
dotačními řízeními MK na rok 2023 – podporou projektů profesionálního umění (i na 
celoroční činnost instituce); ISO II B, ISO II D a na připravovaný seminář o Mezinárodní 
mobilitě sbírek a workshop MC Krizové řízení v muzeích (je to nyní nutnost seznámit se 
s propracovanými krizovými plány).  

g) Byl stanoven termín a místo pro další jarní setkání KOP – kolegyně Petra Kočová pozvala 
členy komory do nově zpřístupněné Semlerovy rezidence v Plzni.  

h) KOP se i nadále zabývá aktivitami, orientovanými na vytváření inovativních a kreativních 
on-line formátů s využitím nových médií a sociálních sítí.  

i) Odborní pracovníci galerií se vzájemně informovali o probíhajících i plánovaných 
výstavách a aktivitách svých galerií. Marie Foltýnová upozornila na akci GHMP Parallels / 
Umělecká intervence pro jedoucí publikum / Zážitkový vlak (viz stránky GHMP) a vyzvala 
kolegy k účasti jako VIP, pokud budou mít zájem. 

  
Členové komory se také v roce 2022 účastnili workshopů, seminářů a školení, týkajících se odborné 
problematiky a zvyšování kvalifikace pracovníků v galeriích, pořádaných Metodickým centrem v NG 
v Praze a byli informováni o jeho činnosti.  
Byli pravidelně seznamováni s aktuálním děním v rámci Rady galerií ČR a o závěrech jednání 
předsednictva RG ČR i se zprávami z Metodického centra v NG v Praze. 
 
 
 



Výhled pro rok 2023 
- pokračovat v setkáních KOP v jednotlivých členských galeriích a ve výměně zkušeností 

- účastnit se grantového školení a stanovit oblasti a možnosti využití dalšího grantu 

- pokračovat v prezentaci činnosti KOP směrem k širší veřejnosti 

- průběžně upřesňovat nové cíle a úkoly  

- sledovat a reflektovat ve vlastní praxi nejnovější trendy v oblasti historie a prezentace umění 

- aktivně se účastnit odborných konferencí, školení a akci Metodického centra 

 

Členové KOP i touto cestou děkují ředitelce a edukačnímu oddělení GHMP za skvělé zázemí při 
setkání. 
 
Zpráva o činnosti Komory edukačních pracovníků Rady galerie ČR za rok 2022  
V roce 2022 se konala 3 setkání Komory edukačních pracovníků Rady galerií ČR:  
 
1/ v Galerii výtvarného umění v Ostravě 
2/ v Oblastním muzeu a galerii v Mostě   
3/ v Galerii Klatovy / Klenová   
 
Jednalo se o tradiční profesní setkání edukátorů z členských galerií RG ČR. Galerijní pedagogové a 
lektoři si zde předávají zkušenosti a inspiraci, představují své vzdělávací programy i edukační 
prostory a pracoviště.  
 
Kromě toho byla v GVUO edukátorům představena mimořádná interaktivní výstava Brčko na drátě, 
v OGMM byl prezentován rozsáhlý projekt využívající k edukaci virtuální realitu, v GKK byla součástí 
programu návštěva unikátní barokní lékárny U Bílého jednorožce. Na exkurzi do Oblastního muzea a 
galerie v Mostě edukátory pozvala bývalá předsedkyně KEP, PhDr. Olga Kubelková. Tato galerie 
(muzeum) zatím není členem RG ČR, ale členové KEP RG ČR využili nabídku návštěvy této instituce 
k dalšímu ze svých setkání KEP. 
 
Členové KEP jsou v intenzivním kontaktu – neustále konzultují aktuální problémy – v r. 2022 se 
jednalo především o konzultace ohledně aktivit pro ukrajinské uprchlíky. Edukátorky GHMP 
zmapovaly pro Národní pedagogický institut ČR, jaké edukační aktivity v rámci KEP RG ČR pro 
uprchlíky vznikají. Logicky byly nejvíce realizované ve větších městech (Praha, Ostrava, Plzeň, Brno, 
Kutná Hora atd.), kde byl největší podíl uprchlíků z Ukrajiny. 
 
Někteří edukátoři z KEP RG ČR se také účastnili mezinárodní konference ICOM (Mezinárodní rady 
muzeí) – hlavně se zapojili do sekcí k tématu edukace. 
 
Významnou a rozsáhlou odbornou aktivitou bylo pokračování v aktivním zapojení do činnosti 
KOMPASu – Koalice mezioborových pedagogických asociací a skupin. Jde o volné seskupení 
oborových a profesních asociací, spolků a skupin, které spojuje zájem o vzdělávání a proměny 
českého vzdělávacího systému. Hlavním záměrem je zapojit se do aktuálního procesu revizí RVP tak, 
aby změny byly koncepční, smysluplné a aby vzniklo vyvážené a konsensuální kurikulum pro 21. 
století, které bude respektovat potřeby dětí, učitelů a společnosti v podmínkách a trendech 
současného světa. Cílem je i podpora inovace obsahu vzdělávání i rozvoje digitálních kompetencí a 
informačního myšlení, nikoliv však na úkor ostatních předmětů. Záměrem je v souladu se 
zahraničními progresivními trendy zapojovat kreativní a progresivní metody do vzdělávacích 
procesů, podporovat využívání možností neformálního vzdělávání v paměťových a kulturních 
institucích, implementovat a integrovat digitální gramotnost a informační myšlení do stávajících 
etablovaných předmětů.  
 
Aktuálně je zapojeno 22 asociací a skupin z přírodovědné, společenskovědní a uměnovýchovné 
oblasti i z oblasti neformálního, uměleckého a kreativního vzdělávání: KEP RG ČR, ČS INSEA, 
Platforma uMĚNÍM, AMG, UHS, ASFAV, SKIP apod. Vznik této koalice způsobily nekvalitně 



provedené tzv. malé revize RVP, kvůli nimž byla předimenzována informatika na školách a 
zredukovány předměty z výše uvedených 3 oblastí, s čímž souvisí i dopad na neformální a umělecké 
vzdělávání v kulturních a paměťových institucích. Redukce časové dotace těchto předmětů může 
mít negativní dopad na návštěvy zmíněných institucí (nedostatek času na jejich realizaci). Mezi 
hlavní aktivity patří prohlášení, stanoviska, dopisy, tiskové zprávy, průběžné informování členských 
základen jednotlivých asociací, účast na kulatých stolech a diskusích, expertním panelu a odborných 
skupinách, síťování, komunikace s dalšími odborníky a prezentace na konferencích a odborných 
akcích.  
 
V r. 2022 pracovali všichni členové především na připomínkování tzv. Hlavních směrů revizí RVP ZV. 
Členové KEP RG ČR společně vytvořili připomínky za RG ČR. V nich akcentovali nutnost 
samostatných kulturních kompetencí, podporu kreativity, propojování škol a kulturních a 
paměťových institucí (využívání jejich vzdělávacích programů a edukačního potenciálu školami) atd.. 
V polovině roku 2022 pak podpořili další stanovisko KOMPASu především k tomu, že nebyly 
zapracovány připomínky k nutnosti explicitního uvedení pojmů kulturní a paměťové instituce do 
kapitoly o propojování formálního a neformálního vzdělávání. 
 
Předsedkyně KEP zastupovala také KEP RG ČR a KOMPAS na setkání RG ČR s ministrem kultury 
Martinem Baxou na MK ČR. Řešily se především revize RVP, podpora edukace v kulturních a 
paměťových institucích a integrace cizinců (především aktuálně ukrajinských uprchlíků) do 
vzdělávacích programů v muzeích a galeriích. KEP byla zastoupena její předsedkyní i na setkání 
Koalice KOMPAS – Koalice mezioborových pedagogických asociací a skupin, které se konalo v GHMP 
+ na setkání členů Komise pro kulturu Asociace krajů ČR. KEP RG ČR takto zastupována i na mnoha 
setkáních pracovních skupin: Pracovní skupina k propojování formálního a neformálního vzdělávání 
(MŠMT), Širší konzultační skupina k RVP k oblasti Umění a kultura (NPI). 
 
V r. 2022 pokračovalo rozšiřování Centrální edukační knihovny KEP RG ČR  o další materiály, 
dokumenty, publikace a edukační listy ze společných výstupů z významných projektů KEP RG ČR i z 
jednotlivých členských galerií. Knihovna je doplněna o strategické materiály od Alexandry Brabcové 
a slouží nejen členům KEP RG ČR, ale i dalším edukátorům, lektorům, učitelům i studentům – např. 
při tvorbě seminárních, diplomových a dizertačních prací i k dalšímu výzkumu. Jde o cenný zdroj 
informací především pro odbornou, ale i pro širokou veřejnost. Tato knihovna je záměrně umístěna 
v Edukačním centru GHMP v Colloredo-Mansfeldském paláci v centru Prahy z důvodu výborné 
dostupnosti.  
 
Vize a plány pro další období 

 pokračovat v setkáních KEP v jednotlivých členských galeriích  
 rozvíjet Centrální knihovnu Komory edukačních pracovníků RG ČR 
 pokračovat v advokacii v rámci podpory galerijní a muzejní edukace – prezentace činnosti 

KEP směrem k širší veřejnosti, podpora neformálního vzdělávání, intenzivní spolupráce s 
pedagogickými asociacemi, profesními skupinami a platformami + komunikace se zřizovateli 

 průběžně upřesňovat nové cíle, úkoly a podstatu směřování KEP RG 
 být inspirací pro organizace, instituce i jednotlivce zabývajícími se prezentací a 

zprostředkováním výtvarného umění, kteří nejsou členy RG, ale se kterými na různých úrovních KEP 
spolupracuje  

 nadále intenzivně sledovat i reflektovat ve vlastní praxi nejnovější trendy v oblasti galerijní 
edukace v zahraničních galeriích i muzeích výtvarného umění 

 aktivně se účastnit konferencí (i mezinárodních), seminářů a pracovních skupin v oblasti 
uměleckého vzdělávání, případně tyto akce i přímo iniciovat a realizovat 

 zabývat se dalšími důležitými tématy jako je evaluace apod. 
 rozvíjet systémovou spolupráci se zástupci škol - hledat cesty, jak aplikovat vzdělávací 

programy paměťových institucí do RVP a ŠVP   
 přispívat k podpoře propojení školního a mimoškolního vzdělávání (koncipování programů v 

návaznosti na RVP, příp. akreditace programů, tvorba metodických materiálů v návaznosti na 



kurikulární dokumenty, spolupráce s dalšími kulturními institucemi zabývajícími se neformálním 
vzděláváním) 

 identifikovat a popsat příklady dobré praxe týkající se efektivní spolupráce se školami (využití 
edukačního potenciálu výtvarného umění v galeriích prostřednictvím edukačních aktivit), tato zjištění 
prezentovat kurikulárním institucím a popularizovat je pro širokou pedagogickou veřejnost včetně 
pedagogických profesních organizací  

 spolupracovat s akademickou obcí - především s Katedrami výtvarné výchovy pedagogických 
fakult českých univerzit (např. nadále poskytovat zázemí pro odborné praxe a stáže VŠ studentům, 
včetně zahraničních, podporovat vědecko-výzkumné projekty a aktivně se do nich zapojovat). 
  



Zpráva o hospodaření   Rady galerií České republiky, z. s. za rok 2022 

 

1. Účetní závěrka 

 

1.1. Rozvaha k 31. 12. 2022 

1.1.1. Aktiva 

Účet 221 Bankovní účet vedený UniCredit Bank  a.s. 

Konečný zůstatek prostředků na běžném účtu činil 1 222 748,21 Kč.  Roční obrat  příjmové strany 

činil 626 104,33 Kč, obrat výdajové strany  344 374,50 Kč.   

RG ČR nevede pokladnu pro běžná vydání. Veškeré platby jsou realizovány z běžného účtu 

prostřednictvím přímého bankovnictví. 

Účet 311 Pohledávky -  Členské příspěvky 

 K 31. 12.  RG ČR eviduje 42 členů, z toho  30 členských galerií a 12 individuálních členů.  

Členské příspěvky byly předepsány ve výši  392 000,- Kč.   Veškeré příspěvky byly  uhrazeny, tento 

účet pohledávek k  31. 12. vykazuje nulový zůstatek. 

Zůstatek aktiv k rozvahovému dni:  1 222 748,21 Kč 

1.1.2. Pasíva: 

Účet 901 Vlastní jmění 

Počáteční zůstatek k  1. 1.  činil   861 428,45 Kč. Během roku byl proúčtován HV roku 2021 ve výši   

79 589,93 Kč. Konečný stav vlastního jmění RG k 31. 12. představuje v peněžním vyjádření částku 

941 018,38 Kč. 

Zůstatek pasív k rozvahovému dni činil  1 222 748,21 Kč. 

 

1.2. Výkaz zisku a ztráty 
  
1.2.1 Výnosy  

 
Výnosy  činily celkem  392 104,33  Kč. Skládaly se z  členských příspěvků dle stanov ve výši 392 
000,- Kč. Úroky z běžného účtu, představující zbylou část příjmů  byly připsány ve výši  104,33 Kč. 
 

1.2.2. Náklady 
 
Náklady Rady galerií ČR ve sledovaném roce činily 122 474,50  Kč.  
 
Struktura nákladů byla následující: 
 
 
- Poskytnuté členské příspěvky (UZS a Asociace)……...  50 000  Kč  
- Náklady na Sněm RG ČR……………………………….……    38 622 Kč 
- Ostatní služby (přednáška, doména apod.)…………….. 18 209 Kč  
- Provoz Registru sbírek……………………………………..…… 12 100 Kč 



- Bankovní poplatky…………………………………………..………  3 392 Kč 
- Správní poplatky, poštovné   …………………………………..     152 Kč 

 

 

 
 

 
 
1.2.3. Výsledek hospodaření 
Hospodářským výsledkem sledovaného  roku  byl zisk ve výši  269 629,83 Kč. Převážná část 
výnosů spolku za zdaňovací období představovala příjmy od daně osvobozené.  Daňová povinnost 
RG ČR  z. s.  nevznikla. 
 

 

  

Struktura nákladů

Členské příspěvky

Náklady na Sněm RG

Ostatní služby

Provoz Registru sbírek

Bankovní poplatky

Správní poplatek



Zpráva Kontrolní komise Rady galerií České republiky, z.s.  o hospodaření a své činnosti 

v roce 2022 

Kontrolní komise v rámci své působnosti vykonávala činnost, jejichž předmětem byla kontrola 

celkového hospodaření Rady galerií ČR. , vedení účetnictví, kontrola přijatých a vydaných faktur, 

bankovních výpisů, knih pohledávek a závazků, placení členských příspěvků a účetní závěrky. 

Revize vyúčtování výnosů a nákladů RG ČR za rok 2022 

Výnosy činily celkem  392 104,33 Kč a byly tvořeny z : 

- 99.99 % přijatými členskými příspěvky dle stanov 

- 00,01 % připsanými úroky na běžném účtu 

Náklady byly vynaloženy ve výši 122 474,50,- Kč. Veškeré náklady souvisely pouze s hlavním 

posláním spolku. Vedlejší, hospodářskou činnost RG ČR nevykonávala.  Podíl jednotlivých nákladů: 

- 40,83 % činily poskytnuté členské příspěvky UZS a Asociaci muzeí a galerií ČR 

- 31,54 % představoval náklad na uspořádání Sněmu RG ČR ve Zlíně 

- 14,87 % činila spotřeba služeb - přednášková činnost, prodloužení domény apod. 

- 09,88 % provoz Registru sbírek výtvarného umění 2022 

- 02,77 % bankovní poplatky 

- 00,11 % poštovné a spotřeba kolků na bezdlužnost 

RG ČR obdržela od Ministerstva kultury ČR neinvestiční dotaci ze státního rozpočtu ve výši 234 000,- 

Kč na realizaci projektu „Zisky členských institucí Rady galerií ČR prostřednictvím Akvizičního fondu“. 

Přes veškerou snahu se tento záměr nepodařilo uskutečnit, proto dotace byla, v souladu s dotačními 

podmínkami a s řádným odůvodněním vrácena zpět na výdajový účet MK. 

Závěr:  

KK konstatuje, že RG ČR hospodařila se svěřenými finančními prostředky hospodárně a v souladu se 

svým posláním. Odpovídající je i hospodářský výsledek – zisk ve výši 269 630,00  Kč. 

Kontrola placení členských příspěvků 

Zjištění: 

Členské příspěvky byly předepsány v souladu s odsouhlasenou poslední aktualizací, vycházející 

z přepočteného počtu zaměstnanců členských galerií a v plné výši uhrazeny.  

Závěr: Kontrolní komise v předpisu a placení členských příspěvků neshledala závad. 

Kontrola účetní závěrky roku 2022 

Při kontrole účetní závěrky bylo postupováno od účtového rozvrhu, účetních dokladů přes zápisy 

v účetních knihách, předvahy, hlavní knihy, inventury účtů až po kontrolu účetních výkazů, tj. 

rozvahy a výkazu zisku a ztráty.  

Zjištění: 

- Obraty účtů a konečné zůstatky jsou ve vzájemném souladu. Při formální správnosti 

účetnictví – předvahy, deníkové zkoušky, kontrolní soupisky analytických účtů nebyly 

zjištěny nesrovnalosti. 



- Kontrola výsledku hospodaření, tj. účetní výsledek hospodaření, výsledek hospodaření před 

zdaněním i hospodářský výsledek po zdanění odpovídají skutečnosti a byly ve správné výši 

promítnuty do Výkazu zisků a ztrát k 31. 12. 2022. Výkaz zisků a ztrát byl zpracován 

v předepsaném členění, tj. na činnosti hlavní a hospodářskou. 

-  Daňová povinnost RG ČR v roce 2022 nevznikla.  

KK při kontrole účetní závěrky sledovaného roku neshledala závad.  Po provedení kontrol 

konstatovala, že účetnictví je vedeno přehledně, v souladu s obecně závaznými předpisy a 

Stanovami RG ČR.   Poskytuje podrobný a komplexní pohled na činnost RG ČR.  Na základě výše 

uvedených skutečností KK doporučuje Sněmu RG ČR roční účetní závěrku, včetně dosaženého 

hospodářského výsledku schválit bez výhrad. 

V Hodoníně, dne 21.1.2023  

Za Kontrolní komisi:  Josef Fantura 

 
 
Výroční zprávu vypracovali: Jiří Jůza, Magdalena Juříková, Ladislava Horňáková, Lucie Haškovcová, 
Magdalena Boušková, Josef Fantura.  
 
V Praze a Lounech 18. 5. 2023 
 
 
za správnost 
 
Jiří Jůza, předseda 


